
Неотдавна в милионния китайски 
пристанищен град Нинбо завърши 
18-ата среща на националните 
координатори за сътрудничество на 
Китай със страните от Централна 
и Източна Европа (Китай – ЦИЕ). 
Медиатор на представителния 
форум бе Дън Ли, заместник-
министър на външните работи и 
генерален секретар на Секретариата 
за сътрудничество на Китай със 
страните от ЦИЕ.

Несъмнено форматът Китай – 
ЦИЕ е сигурна основа за успешното 
и цялостно развитие на отношенията 
на огромната азиатска държава със 
страните от Европейския съюз. Това 
недвусмислено бе подчертано и по 
време на неотдавнашната визита 
на председателя Си Дзинпин на 
„стария континент“, който високо 
оцени значението, което КНР 
придава на двустранните  
контакти с ЦИЕ. 

„Китай – подчерта лидерът 
на КНР – неотстъпно работи 
за укрепване на доверието и 
определяне на общата посока на 
сътрудничеството със страните 
от региона. Целта е постигане на 
взаимноизгодни резултати чрез 
обсъждания и обмяна на опит, като 
сътрудничеството в двете посоки се 
превърне в платформа, базирана 
на взаимно уважение, доверие и 
взаимна изгода.“

Въпреки недостойните и 
късогледи опити на определени 
реакционни среди в Европа 
за създаване на препятствия 
пред динамичното развитие на 
отношенията Китай – ЕС тези 
отношения бележат многостранен 
напредък, почти във всички сфери 
на живота. И това е напълно 
закономерно, защото с всеки 
изминал ден Поднебесната се 
приближава към заслуженото 
първенстващо място в световната 
икономика.

Това бе отчетено единодушно 
и от участниците в неотдавнашния 
форум в Нинбо, които приветстваха 
дейността на платформата като 
реален фактор за цялостното 
развитие на взаимноизгодните 
отношения между КНР и ЕС.

Петър Герасимов

Позитивно 
развитие
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2Си Дзинпин похвали 
усилията на ОАЕ 
за насърчаване на 
китайската култура
Си Дзинпин в писмо към „Проекта 
за преподаване на китайски език 
в сто училища“ в ОАЕ похвали 
участниците за усилията им за 
укрепването на приятелството  
между Китай и ОАЕ.

Юбилейни жалони по пътя 
на искреното приятелство 
България – Китай
В началото на тази година, в която 
отбелязваме 75-ият юбилей на 
възходящите отношения България – 
Китай, посолството на КНР у нас 
инициира поредица „кръгли маси“, 
които с основание привлякоха 
вниманието на обществеността.

I

Културният туризъм  –  
път на приятелството

Библиотеките за групи  
с увредено зрение13

Разногласията между 
САЩ и Европа се 
задълбочават

4I

Тибет – земя, 
обградена 
от огромни 
планински вериги

I стр. 8 – 9
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лобалният логис-
тичен гигант DHL  
Group обяви неот-
давна, че е създал 
в Шанхай център 
за върхови пости-

жения за електрически 
превозни средства, произ-
ведени в страната, с цел да 
предостави цялостни и ин-
тегрирани услуги за про-
дукти като батерии, дви-
гатели и зарядна инфра-
структура.

Това е първият подобен 
логистичен център, който 
групата открива в Китай. 
Преди това тя създаде та-
кива в страни като Индо-
незия, Мексико и Обеди-
нените арабски емирства.

Очаква се центърът в 
Шанхай да предостави ло-
гистични решения за цели 
превозни средства и бате-
рии, включително съоръ-
жения за съхранение, до-
машни пикапи и сертифи-
цирани транспортни услу-
ги в страната, както и съв-
местима международна 
интермодална транспорт-
на мрежа, според съобще-
нието.

Новият център също та-
ка ще оперира повече от 50 
склада и дистрибуторски 
съоръжения в големите ки-
тайски градове за съхране-
ние и обработка на проду-
кти като батерии и цели 
превозни средства.

звестната ки-
тайска писател-
ка Уан Ани бе 
удостоена с Ор-
дена на Почет- 
ния легион, висш  

знак за отличие, почит и 
официално признание за 
особени заслуги към Фран-
ция, учреден от Наполеон 
Бонапарт през 1802 г. 

Френският посланик в 
Китай Бертран Лортолари 
връчи наградата за изклю-
чителните заслуги на Уан 
към литературата и кул-
турния обмен между Ки-
тай и Франция.

Уан Ани е автор на над 
100 разказа и 20 романа. 
Тя сподели, че литератур-
ният обмен между двете 
страни насърчава взаим-
ното разбиране. „Литера-
турното творчество изис-
ква както талант, така и 
практика. Писането на ро-
мани е истинско майстор-
ство, а моето основно ка-
чество е усърдието“, ко-
ментира тя.

Тази година се отбеляз-
ва 60-годишнината от ус-
тановяването на диплома-
тически отношения между 
Китай и Франция.

DHL създаде в 
Шанхай център за 
електрически коли

Китайска писателка 
бе удостоена с Ордена 
на Почетния легион

П

К

С

редседателят на 
КНР Си Дзин- 
пин в писмо към 
„Проекта за пре-
подаване на ки-
тайски език в сто 

училища“ в Обединените 
арабски емирства похвали 
участниците за усилията им 
за по-доброто разбиране на 
китайската култура и за ук-
репването на приятелството 
между Китай и ОАЕ.

Си Дзинпин отбеляза, 
че младите хора са бъде-
щето на приятелските от-
ношения между двете стра-
ни. „Каним ви да дойдете 
в Китай, за да видите пан-
дите, да изкачите Великата 
китайска стена и да учите в 
китайски висши училища. 
Учете китайски и разбирай-
те Китай и китайската кул-
тура. Нека повече млади 
хора в ОАЕ да общуват с 

итайският ми-
нистър на отбра-
ната Дон Дзюн 
присъства на диа- 
лога по въпро-
сите на сигур-

ността „Шангри-Ла“ в Син-
гапур от 29 май до 3 юни. 

По време на събитието 
Дон Дзюн представи гло-
балната концепция за си-
гурност на Китай и прове-
де двустранни срещи с пред-
ставители на домакините и 
други страни.

Китай е редовен участ-
ник в диалога „Шангри-Ла“ 
и тази година делегацията 
на страната включва екс-
перти от водещи инсти-
туции на Китайската на-
родноосвободителна ар-
мия (КНОА), включително 

утринта на 25 май  
беше отбелязано 
сериозно дости-
жение за товар- 
ните влакове Ки- 
тай – Европа. 

Техният общ брой вече над-
хвърли 90 хиляди компози-
ции. Чрез тях са изпратени 
над 8,7 милиона стандартни 
контейнера със стоки за по-
вече от 380 милиарда долара.

китайските младежи, да се 
учат един от друг, да сеят 
семената на приятелство-
то в сърцата си и да допри-
насят за по-доброто бъде-
ще на двустранните отно-
шения.“

През юли 2019 г. Китай 
и ОАЕ подписаха меморан- 

дум за разбирателство в 
Пекин, с което стартира 
официално „Проектът за 
преподаване на китайски 
език в сто училища“ в ОАЕ. 
В момента вече 171 училища 
в страната предлагат курсо-
ве по китайски, а 71 000  
ученици учат китайски.

Академията за военни на-
уки на PLA.

Според дневния ред на 
конференцията президен-
тът на Филипините Фер-
динанд Маркос-младши ще 
изнесе основната реч на 31 

май, а на следващия ден 
министърът на отбраната 
на САЩ Лойд Остин ще го-
вори на тема „Стратегиче-
ските партньорства на Съ-
единените щати в Индо-ти-
хоокеанския регион”.

От 2016 до 2023 г. вла-
ковете по жп линиите Ки-
тай – Европа се е увеличил 
от 1702 до повече от 17 000, 
което представлява десето-
кратно нарастване със сре-
ден годишен ръст от 39,5%. 
В самото начало на инициа- 
тивата бяха нужни цели 90 
месеца, за да се достигнат 
10 хиляди композиции, а 
това бе постигнато само за 

последните 7 месеца.
Влаковете Китай – Ев-

ропа позволяват на повече 
електронни продукти, дома-
кински уреди, електрически 
коли и други „произведени 
в Китай“ стоки да достигат 
до Европа. Жп линиите уве-
личат възможностите за ев-
ропейските производители и 
търговци да навлязат на ки-
тайския пазар.

Си Дзинпин похвали усилията 
на ОАЕ за насърчаване на 
китайската култура

Китайският министър на 
отбраната Дон Дзюн участва в 
диалога „Шангри-Ла“ в Сингапур

Общият брой на влаковете  
Китай – Европа надхвърли 90 000
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上海出台“沪九条”优化调整房地产市场政策
27日，上海出台九条

新措施以更好满足居民
多元化居住需求，包括
进一步优化住房限购政
策、支持多子女家庭合理
住房需求、优化住房信
贷政策等。

这份名为《关于优化
本市房地产市场平稳健
康发展政策措施的通
知》的文件明确，在限购
政策调整方面，通知明
确差异化、分区域调整
优化住房限购政策，非
沪籍居民购房所需缴纳
社保或个税年限“五改
三”，即从“连续缴纳满5
年及以上”调整为“连续
缴纳满3年及以上”；五
个新城以及南北转型等
重点区域的非沪籍人才
购房“三改二”，即从“连
续缴纳满3年及以上”调
整为“连续缴纳满2年及
以上”，中国（上海）自由
贸易试验区临港新片区
的非沪籍人才购房继续
执行“连续缴纳满1年及
以上”规定。

五个新城以及南北转
型等重点区域的非沪籍
人才扩大至所在区全

5月23日，观众在现场体验光速飞轮VR摩托
竞速大型体感游戏机。

当日，第七届数字中国建设峰会现场体验区
在福州海峡国际会展中心向专业观众开放。本
次现场体验区面积5.6万平方米，围绕本届峰会
主题“释放数据要素价值，发展新质生产力”，
设置“数字惠民”“数字能力”“数字基础”“
数字生态”“数字赋能”五大版块。第七届数字
中国建设峰会将于5月24日至25日在福建省福
州市举办。

探访数字中国建设峰会

中华传统文化闪耀文博会 文旅产

业推介火热展开
第二十届中国（深圳）

国际文化产业博览交
易会于5月23日至27日
举行，全国31个省、自治
区、直辖市及港澳台地
区全部参展，带来众多
彰显中华优秀传统文化
魅力的展品，多省市地
区举办文化和旅游产业
推介会，推介当地文化
旅游产品和企业。

贵州馆里古法扎染“
布里生花”，江苏馆里绣
娘飞针走线，“好客山
东”齐鲁文化市集带来
一批淄博陶琉、临沂柳
编、菏泽汉服等手造精
品，非遗馆里有赫哲族
鱼皮画、西北秧歌泥塑、
宣笔制作等……全国各
地纷纷带着“绝活”。

以“多彩公园省 湾
区后花园”为主题的贵
州主题馆，重点展示红
色文化、阳明文化、民族
文化、屯堡文化等历史
文化“四大文化工程”
特色。展览面积990平方
米，采用通透开放式设
计，围绕“逛花园·一步
一景”线索，将不同文化

主题板块进行分区域展
示。展会期间，近60家贵
州参展企业将开展特色
活动，举行相关文旅招
商推介会等。

在新疆展馆，来自全
区各地（州、市）35家企
业亮相文博会，现场展
示千余种特色展品，涵
盖文旅融合、数字文化、
出版、电子商务、玉石与
观赏石、服装及文创设
计等方面。“新疆是个
好地方”文化和旅游产
业重点项目招商引资专
场推介会23日举行，来
自新疆各地州的200余

名嘉宾齐聚深圳，共谋
新疆文旅产业高质量发
展大计。

新疆和深圳，有着长
期的合作和良好的互动。
近年来，文旅产业方面，
两地携手实施“文化润
疆”工程，大力推进“旅
游兴疆”和“引客入疆”
工作。文博会首届新疆展
于去年在喀什举办，助
力喀什文化和旅游产业
快速发展。这次推介会
旨在推动深喀两地在资
源共享、市场联动、客源
互送、产业发展等方面
开展更深层次的合作。

域；非沪籍单身人士购
房区域扩大至外环内二
手住房。

此外，相关政策口径
也进行了调整。如取消离
异购房合并计算住房套
数规定，对夫妻离异后购
房的，不再按离异前家庭
计算拥有住房套数；已赠
与住房不再计入赠与人
拥有住房套数等。

值得注意的是，此次

政策支持企业购房用
于职工租住，企业购买
2000年前竣工、建筑面
积在70平方米及以下的
二手住房，用于职工租
住的，不再限定购买住
房套数。

在支持多子女家庭合
理住房需求方面，通知
允许二孩及以上的多子
女家庭增购1套住房，即
在执行现有住房限购政

策基础上，可再购买1套
住房；并优化多子女家
庭在个人住房贷款中首
套住房认定标准，减少
其购房利息负担。

在优化住房信贷政策
方面，首套住房个人商
贷利率下限调整为不低
于相应期限贷款市场报
价利率（LPR）减45个基
点，首付款比例下限调整
为20%；二套住房个人商

贷利率下限调整为不低
于LPR减5个基点，首付款
比例下限调整为35%；中
国（上海）自由贸易试验
区临港新片区，嘉定、青
浦、松江、奉贤、宝山、金
山等6个区域继续实行差
异化政策，二套住房个
人商贷利率下限调整为
LPR减25个基点，首付款
比例下限调整为30%。

购买首套住房的职
工，个人公积金最高贷
款额度提至80万元，家
庭公积金最高贷款额度
提至160万元。多子女家
庭贷款购买首套住房，
最高贷款额度在此基础
上上浮20%，即最高可
达192万元。购买二套改
善型住房的职工，个人
公积金最高贷款额度调
整至65万元，家庭公积
金最高贷款额度提高至
130万元。

在支持居住困难家
庭改善居住条件方面，
通知提出对符合条件
的“以旧换新”居民家
庭，给予住房置换期间
过渡租房、装修搬家等
适度补贴。
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В началото на тази 
година, в която 
отбелязваме 75-ия 
юбилей на възходящите 
отношения България – 
Китай, посолството 
на КНР у нас инициира 
поредица от 
авторитетни дискусионни 
„кръгли маси“, които с 
основание привлякоха 
вниманието на нашата и 
чуждата общественост.
Типичен пример в 
това отношение бе 
представителният форум 
на тема „Ретроспекция 
и перспектива по 
повод 75-годишнината 
от установяването 
на дипломатически 
отношения между Китай и 
България“. 

Юбилейни жалони по пътя на искреното 
приятелство България – Китай

орумът събра десет-
ки представители на 
политическия, иконо-
мическия, научния, 
културния, творче-
ския и обществения 

елит на страната, както и бизнес-
мени и представители на непра-
вителствени организации и граж-
дански обединения.

Кратък преглед на забележи-
телната история на отношенията 
между Китай и България и по-
глед напред към вдъхновяващо-
то бъдещо сътрудничество меж-
ду двете страни бяха акцентите 
в приветственото слово на г-жа 
Уан Мин, която до пристигане-
то на новия посланик на Китай 
у нас – Н. Пр. Дай Цинли, беше 
временно управляващ диплома-
тическото представителство.

Сред участниците бяха пред-
седателят на 42-рото НС на Репу-
блика България Михаил Миков, 
бившият посланик на България в 
Китай Ангел Орбецов, председа-
телят на Българската национална 
асоциация „Един пояс, един път“ 
проф. Захари Захариев, предсе-
дателят на СБЖ Снежана Тодо-
рова, президентът на Атлантиче-
ския клуб в България Соломон 
Паси, международният комента-
тор Боян Чуков, проф. Светлана 
Шаренкова – зам. генерален се-
кретар на Асамблеята на наро-
дите на Евразия, доктор по по-
литология и издател на няколко 
вестника, между които е седмич-
никът „Китай днес“, председате-
лите на Асоциацията на младите 
учени, директорът на Китайския 
културен център в София и на 
Институт „Конфуций“, председа-
телят на Китайско-българската 
търговска камара, на Асоциация-
та на китайските жени, препода-
ватели във висши учебни заведе-
ния, научни работници и изсле-
дователи, ръководители на граж-
дански и неправителствени ор-
ганизации.

„Въпреки че Китай и България са 
разделени от хиляди километри, 

традиционното приятелство 
между двете страни има дълга 

история”, 
с тези думи започна приветстве-
ното си слово г-жа Уан Мин, коя-
то припомни, че през последни-
те 75 години Китай и България 
задълбочиха взаимното си поли-
тическо доверие.

С прожекцията на документа-
лен филм, свързан с развитието 
на българо-китайските отноше-
ния, участниците в конференция- 
та станаха свидетели на случи-
лото се през този знаменателен 
за двете страни период, още от 
началото на 50-те години на ми-
налия век, когато започва раз-
мяната на делегации на високо 
равнище и подписването на дву-
странни споразумения за прия-
телство в областта на икономи-
ката и търговията, културата, на-
уката и технологиите и селско-
то стопанство.

„През 90-те години, в условията 
на промени в страните от 

Централна и Източна Европа, 
Китай от самото начало заема 

позицията за ненамеса във 
вътрешните работи на други 

държави и зачитане на избора на 
народите на всяка страна, 

подчерта в словото си г-жа Уан 
и припомни държавните посеще-
ния на няколко български прези-
денти в Китай. „Сред тях са визи-
тата на президента Росен Плевне-
лиев през 2014 г., когато заедно с 
председателя Си Дзинпин те по-
вишиха нивото на двустранните 
отношения до всестранното при-
ятелско партньорство и сътруд-
ничество и когато двете страни 
потвърдиха, че зачитането на на-
ционалния суверенитет, терито-
риалната цялост и основните ин-
тереси на другата страна са важ- 
ни предпоставки и основа за 

традиционното приятелство меж-
ду Китай и България”, каза ора-
торката и подчерта, че българска-
та страна продължава да след-
ва твърдо политиката за „Един 
Китай” и че правителството на 
КНР е единственото легитимно 
правителство, което представля-
ва цял Китай.

Г-жа Уан се спря и на офици-
алното посещение през 2018 г. на 
китайския премиер Ли Къцян в 
София и публикуваното тогава 
Съвместно комюнике между пра-
вителствата на България и Ки-
тай, като отново припомни, че 
българската страна е потвърди-
ла позицията си в подкрепа на 
принципа „Един Китай”.

Значително място в словото 
на китайската дипломатка бе от-
делено и на държавната визита 
през 2019 г. на българския пре-
зидент Румен Радев, когато за-
едно с председателя Си Дзинпин 
обявиха установяването на стра-
тегическо партньорство между 
Китай и България. „Това отво-
ри нова страница в развитието 
на двустранните отношения, ка-
то страните се споразумяха да 
зачитат взаимно избрания път 
за развитие, както и суверените-
та, териториалната цялост и ос-
новните си интереси. Българска-
та страна за сетен път потвърди 
ангажимента си към принципа 
за „Един Китай”.

През изминалите 75 години 
от установяването на диплома-
тическите отношения двете стра-
ни винаги са проявявали взаим-
но уважение като равноправни 
партньори, сътрудничили са си 
за взаимна изгода и съвместно са 
насърчавали здравото и стабилно 
развитие на двустранните отно-
шения. Последователните прави-
телства на България твърдо спаз-
ват принципа за „Един Китай“, 
който е потвърждаван публич-
но и многократно в съвместни-
те декларации и правителствени 

комюникета, за което Китай из-
разява своята признателност, бе 
категорична в словото си г-жа 
Уан Мин.

Важен елемент  
в приветствието й бе 

практическото сътрудничество 
между двете страни през 

изминалите 75 години, както 
и участието на България в 
инициативата „Един пояс, 

един път“ и в Механизма за 
сътрудничество ЦИЕ – Китай.

„Китай се превърна в третия по 
големина търговски партньор на 
България и във втората по голе-
мина експортна дестинация из-
вън Европейския съюз, а обе-
мът на двустранната търговия на-
раства стабилно през последните 
осем години. България се пре-
върна в най-големия търговски 
партньор на Китай в областта на 
селското стопанство в Централ-
на и Източна Европа, а проду-
ктите от българските рози, чер-
веното вино и киселото мляко 
са предпочитани от все повече 
китайски потребители”, подчер-
та още г-жа Уан.

Особено внимание тя отдели 
на културно-хуманитарния об-
мен между Китай и България, 
при който се увеличава броят на 
китайските и българските сту-
денти, изучаващи двата езика, а 
двустранният обмен в областта 
на науката и технологиите, об-
разованието, културата и мест-
ните общности се активизира.

„75-те години на сътрудничест-
во са повод да направим ретрос-
пекция, да обърнем поглед към 
бъдещето и да установим, че тра-
диционното приятелство между 
Китай и България е резултат от 
старателните усилия на дейци 
от всички сфери на живота. То 
се е превърнало в ценно богат-
ство, споделяно от двата народа. 
Наша отговорност е да укрепим 
политическата и обществената 

Ф
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основа на приятелството между 
двата народа за идните поколе-
ния”, бе категорична китайска-
та дипломатка.

В словото си г-жа Уан Мин  
се спря и на опитите  

на някои чуждестранни  
политици и институти  

умишлено да представят 
погрешно принципа  

за „Един Китай”, обявен  
в Резолюция №2758  

на Общото събрание на ООН, 
като определят неясно правния 
статус на Тайван и чрез Светов-
ната здравна асамблея и чрез дру-
ги форуми да фабрикуват лъжли-
ви наративи за т. нар. пълноцен-
но участие на Тайван в система-
та на ООН, както и да спекули-
рат с въпроси, свързани с Тай-
ван. „По този начин те се опит-
ват да изопачат принципа „Един 
Китай“, да одобрят сепаратист-
ките дейности за „независимост 
на Тайван“, да ограничат и поти-
снат Китай“ заяви тя.

В тази връзка китайската 
дипломатка подчерта отново, 

че Тайван е китайска територия 
от древни времена и статутът 

на Тайван е потвърден от 
поредица правни документи 

като Декларацията от Кайро и 
Потсдамската прокламация. 

Тя също така цитира и приетата 
на 26-ата сесия на Общото събра-
ние на ООН през октомври 1971 
г. Резолюция №2758, която реши 
веднъж завинаги всички поли-
тически, правни и процедурни 
въпроси, свързани с представи-
телството в ООН на цял Китай, 
включително Тайван, в която яс-
но се посочва, че Китай има са-
мо едно място в ООН и че ня-
ма „два Китая“ или „един Ки-
тай, един Тайван“. „Резолюция-
та е политически документ, кой-
то въплъщава принципа „Един 
Китай“, и международната прак-
тика напълно потвърди правно-
то му действие. Принципът за 
„Един Китай“ е не само универ-
сален консенсус на международ-
ната общност, но и основна нор-
ма на международните отноше-
ния. 183 държави по света са ус-
тановили и развили дипломати-
чески отношения с Китай въз 
основа на този принцип, което 
напълно показва, че принципът 
е стремежът на хората и обща-
та тенденция.

В края на приветственото си 
слово г-жа Уан Мин заяви, че 

китайското правителство  
и народ са готови да работят 

с миролюбиви и справедливи 
приятели от всички страни, 

включително и  
от България, за отхвърлянето на 

всички рисковани  
действия, подкопаващи мира  

в Тайванския проток, 
съвместното опазване на цели-
те и принципите, заложени в Ус-
тава на ООН, общото придър-
жане към принципа „Един Ки-
тай“ и защитата на регионална-
та стабилност и световния мир. 
Тя също така изрази категорич-
ното мнение, че Китай и Бълга-
рия трябва да продължат да бъ-
дат взаимноизгодни партньори.

„Наред с инициативите за гло-
бално развитие, глобална сигур-
ност и глобална цивилизация, 
ние сме готови да работим с 

Форумът събра десетки представители на политическия, икономически, научен, културен, творчески и обществен елит на 
страната, както и бизнесмени и представители на неправителствени организации и граждански обединения.

СъвРЕмиЕ

България за задълбочаване на 
практическото сътрудничество в 
различни области, развиване на 
нови точки на растеж като ци-
фровата икономика и екологич-
ното развитие и придвижване 
на съвместното изграждане на 
„Един пояс, един път“ към нов 
етап на висококачествено разви-
тие. По този начин ще дадем си-
лен тласък на развитието и прос-
перитета на нашите страни и ще 
донесем по-осезаеми ползи за на-
родите на двете страни.”

Г-жа Уан Мин призова учас-
тниците в конференцията да 
представят свои идеи, свързани 
с отбелязване на юбилейната го-
дишнина от установяване на ди-
пломатическите отношения меж-
ду двете страни.

В отговор на нейния призив 
представителите на различните 
културни, икономически и по-
литически, научни, творчески, 
обществени и бизнес-среди на-
правиха редица предложения и 
инициативи, като част от тях ве-
че са стартирали.

Председателят  
на Националната асоциация 
„Един пояс, един път“ проф. 

Захари Захариев 
представи идеите за организира-
нето на две събития, с активно-
то съдействие на посолството на 
КНР и на официалните власти 
на Китай – бизнес форум-изло-
жение, което ще се състои през 
септември т. г. и първата по ро-
да си Среща на побратимените 
градове и области между Китай 
и България, както и учредява-
нето на „Клуб на побратимени-
те градове и области България – 
Китай“, който периодично да се 
събира и по този начин да под-
държа темпото и жизнеността 
на всички инициативи, които се 
надяваме да „изкласят“ по вре-
ме на тази наша първа среща.

Михаил Миков – председател  
на 42-рото народното  

събрание на Република България 
и зам.-председател  

на Групата за приятелство  
между Китай и България, 

открои големите възможности за 
сътрудничество между България 
и Китай в рамките на инициа- 

тивата „Един пояс, един път”, от 
които България все още не се е 
възползвала в достатъчна сте-
пен. Също така той се присъ-
едини към думите на г-жа Уан 
Мин и изрази позицията за не-
обходимостта от спазването на 
принципа за „Един Китай” в от-
ношенията между всички стра-
ни по света.

Бившият посланик на България 
в Китай и дипломат от 

Министерството на външните 
работи Ангел Орбецов 

от своя страна подчерта важ-
ността на настоящата дискусия, 
с участието на толкова много 
представители на българския по-
литически, икономически, кул-
турен и бизнес елит, както и на 
представители на китайски ин-
ституции и асоциации, на биз-
несмени и ръководители на кул-
турни и научни институции от 
китайска страна. 
Той представи някои идеи, свър-
зани с повишаване на диплома-
тическото сътрудничество между 
двете страни, сред които и идея-
та за покана на Си Дзинпин да 
посети България. Орбецов също 
подчерта, че спазването на прин-
ципа за „Един Китай” е неотмен-
на част от политиката за сътруд-
ничество и разбирателство меж-
ду страните и в никакъв случай 
не трябва да се правят каквито 
и да било опити за нейното пре-
небрегване. „За нас както Тай-
ван, така и Тибет, и Синдзян са 
към територията на КНР и ние 
не приемаме никакво повишава-
не на напрежението с думи или 
действия в тази насока” – бе ка-
тегоричен дипломатът.

Председателят на СБЖ  
Снежана Тодорова 

припомни доброто сътрудничест-
во между Съюза на български-
те журналисти и Общокитайска-
та асоциация на журналистите, 
като даде и примера с подпис-
ването на Меморандум за съз-
даването на Център за медийно 
партньорство във Варна. Тя из-
рази надежда, че през тази го-
дина в Центъра ще започнат да 
се провеждат редовни срещи и 
други събития между медийните 
представители на двете страни. 
Тодорова потвърди и позицията 

за защита на принципа за „Един 
Китай”, като цитира думи на го-
ворител на китайското Минис-
терство на външните работи, а 
именно: „Опитът на Тайван да се 
изправи на пътя на Китай с во-
енни средства прилича на бого-
молка, която се опитва да спре 
бойна колесница!”.

Китайски бизнесмени  
и ръководители на институции  

в България, 
като например директорите на 
Китайския културен център и 
на Институт „Конфуций” в Со-
фия, също представиха многоо-
бразие от идеи, свързани с кул-
турата и образованието, с насър-
чаването на обмена и обучение-
то на студенти по български и 
по китайски език, за нови въз-
можности за прилагане на при-
добитите от тях знания в конте-
кста на обмена между двете стра-
ни. Те дадоха за пример възмож-
ността студенти, изучаващи ки-
тайски език в България, да про-
веждат своите стажове в някои 
китайски компании в страната, 
а също така и възможността за 
евентуално подпомагане на бъл-
гарски студенти и млади научни 
работници за специализации в 
различни университети и други 
учебни заведения в Китай.

Редица представители и ръко-
водители на неправителствени 
и граждански организации, екс-
перти и анализатори също изля-
зоха с конкретни идеи за разно-
образни инициативи през юби-
лейната година.

Но в крайна сметка, всички 
присъстващи бяха единодушни 
по време на всички свои изказва-
ния и представянето на идеи, ка-
то подчертаваха необходимостта 
от спазването и в бъдеще, както 
и досега, на принципа за „Един 
Китай”, за да може да се реали-
зират по най-оптимален и ефек-
тивен начин инициативите и иде-
ите за добро сътрудничество и 
взаимодействие между Бълга-
рия и Китай.

Подобни авторитетни фору-
ми като тези, проведени в по-
солството на КНР у нас, са ис-
тински жалони по пътя на искре-
ното приятелство между Бълга-
рия и Китай.
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итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин и руският 
президент Вла-
димир Путин 
проведоха раз-

говори на 16 май, по вре-
ме на които обмениха мне-
ния по важни международ-
ни и регионални въпроси от 
взаимен интерес и обсъдиха 
перспективи пред бъдещото 
развитие на сътрудничест-
вото. Те излязоха и със съв-
местно заявление, а страни-
те подписаха няколко доку-
мента за сътрудничество.

Високото ниво на ки-
тайско-руските отношения 
намира отражение в солид-
ната основа на взаимното 
им политическо доверие. 
Икономическо-търговско-
то сътрудничество между 
Китай и Русия е  важна от-
личителна черта на тези от-
ношения. Руският природен 
газ е в домовете на много 
китайци, а китайски авто-
мобили и електронни изде-
лия са популярни на руския 
пазар. При неотдавнашно-
то посещение в Пекин пре-
зидентът Путин участва в 

откриването на Осмото ки-
тайско-руско експо в Хар-
бин, което демонстрира 
готовността на Москва за 
разширяване на прагмати-
ческото сътрудничество с 
Пекин, отбелязва в комен-
тар Радио Китай за чужби-
на. През 2023 г. взаимно-
то освобождаване от визи 
за туристически посещения 
се реализира, което доведе 
до активизиране на култур-
ния обмен.

Като постоянни членки 
на Съвета за сигурност Ки-
тай и Русия са единодушни, 

че палестинският въпрос 
трябва да се разреши на ба-
зата на решението за две 
държави. Русия приветства 
Пекин да продължи да иг-
рае конструктивна роля за 
разрешаване на украинския 
въпрос.

Пред бъдещето, като 
добри съседи и партньори, 
Китай и Русия ще продъл-
жат да напредват заедно по 
пътя на своето развитие и 
да дадат положителна сила 
за стабилността и проспе-
ритета на света, подчерта-
ва медията.

ленът на Полит-
бюро на ЦК на 
ККП и китайски 
външен минис-
тър Уан И, кой-
то участва в сре-

щата на Съвета на външ-
ните министри на страни-
те – членки на Шанхайска-
та организация за сътруд-
ничество (ШОС), в Аста- 

на, заяви, че срещата се е 
превърнала в „бариера за 
сигурност, мост за сътруд-
ничество, връзка за прия-
телство и конструктивна си-
ла в региона“. 

Той призова участва-
щите за „придържане към 
„шанхайския дух“, поддър-
жане на правилната посока 
на развитие, по-ефективна 

защита на общите интере-
си, така че да отговаря на 
различни предизвикател-
ства и брани справедли-
востта“.

За постигането на тази 
цел Уан И направи четири 
предложения – следване на 
курс към стратегическа не-
зависимост и поддържане на 
единство и сътрудничество; 

изграждане на споделена си-
гурност и повишаване ниво-
то на сътрудничество; реа- 
лизиране на приобщаващи 
печеливши резултати и ос-
новано на сътрудничест-
во развитие; придържане 
към откритост и приобща-
ване, както и задълбочава-
не на обмена и учене едни  
от други.

ай Циндъ, който 
определя себе си 
като „ангажиран 
с постигането на 
практическа неза-
висимост на Тай-

ван“, встъпи в длъжност 
като нов лидер на остро-
ва. В речта си на церемо-
нията той заяви, че „двата 
бряга на Тайванския проток 
не притежават юрисдикция 
един над друг“, и отново из-
тъкна тезата за „военната 
заплаха“ от Пекин в опит 
да мотивира усилията си за 
независимостта на Тайван, 
използвайки за това външ-
ни сили.

Държавният секретар 
на САЩ Антъни Блин- 

кън поздрави Лай Цин-
дъ по повод встъпването 
му в длъжност, а Вашинг-
тон изпрати свой пред-
ставител на церемония- 
та, което е поредното гру-
бо нарушаване на принци-
па за „един Китай“.

Тайванският въпрос е 
ядро на китайските нацио-
нални интереси и основа 
на отношенията със САЩ. 
За Пекин той е червената 
линия, която не бива да се 
прекрачва. В телефонния 
разговор между лидерите 
на Китай и САЩ през ап-
рил Джо Байдън за поре-
ден път увери Си Дзинпин, 
че Вашингтон следва прин-
ципа за „един Китай“, но на 

практика тези думи се раз-
минават с действията.

През последните осем 
години Тайван загуби де-
сет държави, с които под-
държаше „дипломатически 
отношения“. Същевременно 
183 страни поддържат връз-
ки с КНР, което означава, 
че те подкрепят и принци-
па за „един Китай“.

Китайската народна ре-
публика държи твърдо стра-
тегическата инициатива в 
развитието на отношенията 
между двата бряга на Тай-
ванския проток и е реше-
на и способна да поддържа 
мира и стабилността в реги-
она, както и своя суверени-
тет и териториална цялост. 

Затова САЩ трябва неза-
бавно да прекратят офици-
алните контакти с Тайван 
под каквато и да е форма, 
продажбата на оръжия за 
острова и да следват реал-
но принципа за „един Ки-
тай“ и политическите си 
ангажименти към Пекин. 
Ако Демократичната про-
гресивна партия и тайван-
ските сепаратисти продъл-
жат да се стремят към „не-
зависимост“ на острова и 
да продават китайските на-
ционални интереси, те рано 
или късно ще получат свое-
то наказание. Китай трябва 
и ще бъде обединен отново 
и това е неудържима исто-
рическа тенденция.

роектите за жп 
линията Белград 
– Будапеща и 
„Чиста Сърбия“ 
правят страна-
та по-добро мя- 

сто за живот, заяви пре-
миерът Милош Вучевич 
при посещението си в град 
Сомбор, където бе заедно 

с министъра на строител-
ството, транспорта и инфра-
структурата Горан Весич и 
китайския посланик в Бел-
град Н. Пр. Ли Мин, за да 
инспектират двата проекта, 
които се изграждат от ки- 
тайски компании. 

„Като част от проек-
та „Чиста Сърбия“, тръбо- 

проводната мрежа за отпа-
дъчни води в Сомбор ще 
разреши наболелия про-
блем за местните хора“, по-
сочи Вучевич.

Посланик Ли Мин ка-
за, че жп линията между 
Унгария и Сърбия ще уле-
сни транспорта и иконо- 
мическото развитие на стра- 

ните, и подчерта, че „Чис-
та Сърбия“ е най-големият 
екологичен проект, реали-
зиран от китайска компа-
ния в балканската страна, 
който след пускането му в 
експлоатация ще обслужва 
население от 2,3 млн. души.

Високото ниво на 
китайско-руските 
отношения намира 
отражение в 
солидната основа 
на взаимното им 
политическо доверие

Тайванският 
въпрос е ядро 
на китайските 
национални 
интереси и основа 
на отношенията  
със САЩ. За Пекин 
той е червената 
линия, която не бива 
да се прекрачва.

Посланик Ли МиН: 
„Чиста Сърбия“ 
е най-големият 
екологичен проект, 
реализиран от 
китайска компания 
в балканската 
страна

Отношенията между Китай и Русия вливат 
положителна енергия в турбулентния свят

Уан И призова за придържане към „шанхайския дух“

Конюнктурните действия на САЩ и Тайван няма да 
променят принципа за „един Китай“

Изгражданите от китайски компании проекти ще 
направят Сърбия по-добро място за живот
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Светът призовава за повече търговско 
сътрудничество и партньорство с Китай

Е
дуард Кисветер, пред-
седател на Световната 
митническа организация 
(СМО), заяви, че Китай 
се е превърнал в свето-
вен лидер в инвестици-

ите, технологии за възобновяема 
енергия и свързаните с тях произ-
водствени проекти. 

„Разбирам, че това може да 
предизвика опасения в някои час-
ти на света, но не съм съгласен с 
коментарите и анализите на някои 
западни страни. Тези теории са ос-
новани на страх“, каза Кисветър, 
който е и комисар на Национал-
ната агенция по приходите на Ре-
публика Южна Африка. „Трябва 
да приемем отвореност и по-при-
общаващ подход и да мислим за 
потенциалните партньорства и об-
щата работа, а не за нещата, които 
ни разделят. В рамките на Светов-
на митническа организация със си-
гурност се стремим да насърчава-
ме изграждането на повече парт-
ньорства с Китай“, добави той.

При участието си на междуна-
родната конференция на Светов-
ната митническа организация за 
Одобрени икономически операто-
ри (Authorized Economic Operator; 

AEO) в началото на май в Шън-
джън, Кисветер отново подчерта 
значителната роля на Китай в све-
товната търговия. „25% от светов-
ната търговия включва Китай. За 
повечето страни Китай е ключов 
търговски партньор, затова трябва 
да следим отблизо тенденциите на 
китайската икономика.“

Подкрепена от зеления преход 
и индустриалната модернизация на 
своите компании, външната търго-
вия на Китай се е увеличила с 5,7% 
на годишна база до 13,81 трилиона 
юана (1,91 трилиона долара) през 
първите четири месеца, докато из-
носът й е нараснал с 4,9% до 7,81 
трилиона юана. Това показват по-
следните официални данни на Ге-
нералната администрация на мит-
ниците.

Снори Олсен, комисар по при-
ходите и митниците на Исландия, 
заяви, че теориите за „китайския 
свръхкапацитет“ са погрешни и не 
се основават на реални факти. Той 
подчерта, че търговията между Ки-
тай и Исландия ще продължи да 
расте, след като двете страни по-
дписаха споразумение за взаимно 
признаване на Одобрени икономи-
чески оператор (AEO) в Шънджън 

четири месеца, което представля-
ва 15,8% от общата външна тър-
говия на Китай.

Лиен Мин, директор на Инсти-
тута за международна търговия към 
Китайската академия за междуна-
родна търговия и икономическо съ-
трудничество, подчерта, че усилия-
та трябва да се фокусират върху ус-
коряване на подписването на спо-
разумения за свободна търговия с 
нововъзникващи пазари и актуали-
зиране на съществуващите спора-
зумения. Това е необходимо за ста-
билизиране и подобряване на по-
литическата и регулаторната сре-
да, пред която са изправени изно-
сителите както в Китай, така и в 
чужбина.

На 13 май в Пекин се прове-
де среща за насърчаване на меж-
дународната търговия и инвести-
ции, която събра 170 участници от 
40 страни и региони. Те се обеди-
ниха около мнението, че Китай, 
като втората по големина иконо-
мика в света, ускорява развитието 
на нови качествени производител-
ни сили. Това създава значителни 
възможности за глобалния иконо-
мически растеж.

Дилма Русеф, директор на Но-
вата банка за развитие и бивш пре-
зидент на Бразилия, подчерта, че 
двигателят на китайския икономи-
чески растеж се променя. Той ве-
че е стимулиран главно от бързото 
развитие на нови качествени про-
изводителни сили. Увеличаващите 
се инвестиции в дълготрайни ак-
тиви и бурното развитие на висо-
котехнологичния сектор са вдъхно-
вяващ пример за целия свят. Ки-
тайската икономика демонстрира 
висока гъвкавост и устойчивост.

Адам Дънет, член на Търговска-
та камара на ЕС в Китай, отбеля-
за, че според скорошно проучване 
повечето компании в организация-
та имат печелившо сътрудничест-
во със своите китайски партньори 
и са засилили инвестициите си на 
китайския пазар.

миналата седмица. Подобни спо-
разумения позволяват на митни-
ческите органи да признават сер-
тифицирани компании за опростя-
ване на митническото оформяне. 
Това засилва международното съ-
трудничество, както и подобрява 
процесите за партньорство между 
предприятията и други държавни 
ведомства. Към 13 май Китай е по-
дписал такива споразумения с 28 
икономики, обхващащи 54 страни 
и региони.

Сю Хюнцай, заместник-дирек-
тор на Комитета за икономическа 
политика към Китайската асоци-
ация за политически науки, заяви, 
че търговската среда между Китай 
и страните от инициативата „Един 
пояс, един път“ остава относител-
но стабилна. 

Китайският износ за Югоиз-
точна Азия, Латинска Америка и 
Централна Азия поддържа бърз 
растеж от началото на годината, 
компенсирайки по-бавния растеж 
на износа за някои развити ико-
номики. Например търговията на 
Китай с Асоциацията на страни-
те от Югоизточна Азия (АСЕАН) 
нарасна с 8,5% на годишна база до 
2,18 трилиона юана през първите 

Кристалина Георгиева: Китай все по-активно участва 
в изграждането на системата за глобално управление

У
правляващият ди-
ректор на Между-
народния валутен 
фонд Кристалина 
Георгиева, първа-
та жена директор 

на организацията от райо-
на на Източна Европа, даде 
ексклузивно интервю за Ки-
тайската медийна група. Ге-
оргиева заяви, че тази годи-
на МВФ вече два пъти по-
вишава прогнозата за гло-
балния икономически ръст, 
като световната икономи-
ка показва силна гъвкавост. 
Китай, един от основатели-
те на МВФ, използва опи-
та на други страни, за да се 
развие и утвърди като при-
мер за подражание в свето-
вен мащаб.

Китай винаги е взимал 

активно участие в междуна-
родната общност. През ок-
томври 2016 г. китайският 
юан официално бе включен 

в кошницата с резервни ва-
лути на МВФ, заедно с до-
лара, еврото, британския 
паунд и японската йена, 

ставайки първата валута на 
нововъзникваща икономика 
в тази престижна класация.

Кристалина Георгиева 
определи участието на юа-
на в кошницата с резервни 
валути като доказателство 
за активното участие на Ки-
тай в глобалното управле-
ние и приноса му за све-
товното развитие. Наред с 
повишаването на силата на 
своята икономика и обще-
ство, Китай все по-актив-
но участва в изграждане-
то на системата за глобал-
но управление. По негова 
инициатива бяха създадени 
Азиатската банка за инвес-
тиции в инфраструктурата 
и Новата банка за разви-
тие, както и редица други 
многостранни финансови 

институции. „Китайските 
решения“ се ползват с под-
крепата на международната 
общност, особено в рамките 
на развиващите се страни.

28-ото издание на Меж-
дународната конференция 
за изменението на клима-
та на ООН, проведено в Ду-
бай, постигна значителни 
успехи с нови страни, при-
съединяващи се към меж-
дународните цели за декар-
бонизация. През последно-
то десетилетие Китай иг-
рае ключова роля в техноло-
гичните иновации във фо-
товолтаичната индустрия, 
възобновяемите енергийни 
източници и електромоби-
лите, заемайки водеща по-
зиция в тези области, зая-
ви Кристалина Георгиева.

Твърденията за 
„свръхкапацитета” на Китай, 
разпространяван от някои 
западни политици и медии, 
се основани на страха на 
Запада от възможностите 
и потенциала за развитие 
на китайската икономика и 
секторите, свързани с новите 
енергийни източници. Това 
коментират международни 
експерти, подчертавайки, че 
Китай ще продължи да играе 
ключова роля в осигуряването 
на дългосрочната стабилност 
на световната верига за 
доставки.
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егионът е разпо-
ложен във високо-
то Тибетско пла-
то и е обграден от 
огромни планин-
ски вериги. Сред-

ната надморска височина на 
места достига 5000 м. На юг 
Тибет е ограничен от Хима-
лаите, където се намира и 
най-високият връх Еверест, 
а на север – от широка пла-
нинска система, където се 
образува водоразделът меж-
ду реките, течащи към Ин-
дийския океан – Инд, Брах-
мапутра, Салуин и други, и 
потоците, вливащи се в мно-
гобройните безотточни со-
лени или сладководни езе-
ра на север. 

На изток надморската 
височина намалява, но те-
ренът е предимно пресечен 
планински и това създават 
проблеми за пътуване и ко-
муникация. Централните и 
западните части се характе-
ризират с дълбоки и плит-
ки долини.

Въпреки че тибетците 
наричат своята земя Ка ба 

Р

Тибетският автономен регион се намира в югозападната част на 
Китай. Той се простира на площ от 1 200 000 кв. км и е втората 
поголемина провинциална единица в Китай след Синдзян.  
Поради суровия си и неравен терен той е слабо населен, с малко  
над 3,6 милиона души. 
Тибет граничи с провинциите Синдзян, Цинхай и Съчуан на север, 
североизток и изток, с провинция Юннан – на югоизток, а на юг и 
югозапад с държавите Мианмар, индия, Бутан и Непал .
Столицата му Лхаса е и най-големият град. Тук се намира  
най-известната туристическа забележителност на Тибет – 
дворецът Потала, както и много други храмове и дворци.

Тибет – земя, обградена от огромни 
планински вериги

цан (снежна земя), клима-
тът тук е изключително су-
ров, но предимно сух, за-
щото Хималаите препреч-
ват пътя на мусоните и юж-
ните ветрове. Затова и на 
практика мъгла в Тибет не 
съществува. Температурите 
по високите места са ниски, 
но долините на югоизток 
са с мек и приятен климат.

През 2011 г. БВП на 
Тибетския автономен 

регион
надхвърля 60,5 милиарда 
юана (9,60 милиарда щат-
ски долара), което е поч-
ти седем пъти увеличение 
в сравнение с 2000 г., а до 
2022 г. БВП достига 213 ми-
лиарда юана (31,7 милиар-
да щатски долара номинал), 

разнообразие от минерали 
и руди. Най-значимите от 
тях включват големи нахо-
дища на мед около плани-
ните Кулун, източно от Лха-
са и Юлон. 

Графитът и въглищата 
също са в изобилие в този 
район. Залежите на желязна 
руда в концентрирани пла-
стове с високо качество са 
открити в планините Тан-
гула, на границата Тибет – 
Цинхай. На територията на 
региона има и нефт, резерв 
от нефтени шисти и хроми-
ти (хромова руда), литиеви, 
оловни, цинкови и мангано-
ви находища.

Тибет е много богат  
на минерални ресурси, 

но икономиката поради 
особеното му местополо-
жение все още е слабо раз-
вита. Проучванията на об-
ластите Кайлас и Мапам в 
Западен Тибет, проведени 
през 30-те и 40-те години 
на миналия век, откриват 
обширни златни находища 
и големи находища на бо-
ракс, както и запаси от ра-
дий, желязо, титан, олово 
и арсен. 

Следващите изследова-
телски екипи съобщават за 
съществуването на огромно 

Връх Еверест

Жп линия в Дамсун 
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В последно време се 
полагат значителни 

усилия към подобряване 
на капацитета за 

производство на енергия. 
Построени са няколко то-
плинни централи, включи-
телно тези в Лхаса и Си-
гадзе. Бързо течащите ре-
ки и планинските пото-
ци на Тибет имат огромен 
водноелектрически потен-
циал, съставляващ значи-
телна част от общите про-
гнозни водноелектрически 
ресурси на Китай. Планира-
ни са големи обекти на ре-
ките Брахмапутра, Меконг, 
Лхаса и Нянг Ку. Разработе-
ни са редица малки и сред-
ни водноелектрически цен-
трали, включително станци-
ята Дзинхъ близо до Чанду, 
в горното течение на Ме-
конг, и станцията Джикон 
на река Лхаса, на около 100 
км североизточно от Лхаса. 

В допълнение към то-
плинната и водноелектри-
ческата енергия, има ог-
ромни възможности за 

стопанство се развива бав-
но поради недостъпността 
на тези райони. 

средното и долното течение 
на горния ръкав на река 
Брахмапутра, но горското 

производство на геотер-
мална, слънчева и вятърна 
енергии. Една от най-голе-
мите в Китай геотермални 
електроцентрали е построе-
на в Янбайдзин, на около 90 
км северозападно от Лхаса. 

Основните култури в 
селското стопанство 

са ечемик (по-специален 
сорт, разработен за отглеж-
дане на висока надморска 
височина), пшеница, царе-
вица и варива; други важни 
култури включват просо, 
елда, боб, коноп и горчица. 

Повечето фермери от-
глеждат домашни живот-
ни като якове, коне, муле-
та, магарета и кози, а месо-
то се добива от крави, ов-
це, прасета и кокошки. За-
това и маслото от як (го-
лям дългокосмест вол) или 
мдзо мо (кръстоска на яка 
и крава) е основният мле-
чен продукт. 

Диетата се допълва от 
различни градински зелен-
чуци. В последните годи-
ни се развива и отглежда-
нето на плодове, зеленчуци 
и цветя в оранжерийни съ-
оръжения. 

Основните горски ра-
йони в Югозападен Китай 
са разположени главно по 

за преработка на селско- 
стопански продукти, по- 
следвано от сектори като 
металургията, машините, 
текстила, химикалите, стро-
ителните материали, гор-
ските продукти и леката 
промишленост. Фармаце-
втичното производство, ба-
зирано на тибетски лечеб-
ни растения, също става ва-
жно напоследък, а също и 
традиционни занаяти (из-
работка на вълнени тъка-
ни, ботуши, одеяла и дър-
вени купи).

Тибет е една  
от най-известните 

туристически дестинации 
в света, 

познат като Мека за алпи-
низъм и авантюризъм, кул-
турни и научни изследва-
ния и религиозно поклоне-
ние. Положени са значител-
ни усилия за разширяване 
на туристическите услуги 
в Лхаса и други населени 
места и туризмът се пре-
върна в стълб на тибетска-
та икономика. 

Най-забележителен е ис-
торическият комплекс Дво-
рец Потала в Лхаса, опре-
делен за обект на световно-
то наследство на ЮНЕСКО 
през 1994 г. Други популяр-
ни забележителности са хра-
мовият комплекс Джоканг и 
дворецът Нурболинка в Лха-
са. Заслужава да се посетят 
манастирът Ташилонбо в 
Шигадзе; и манастирът Бай-
дзю в Гянгдзе. 

Тибет е изходната зона 
за алпинизъм в Северните 
Хималаи, особено за експе-
диции до Северната стена 
на връх Еверест. 

Друга популярна живо-
писна област е Големият ка-
ньон на река Брахмапутра 
в Югоизточен Тибет – де-
филе с дължина почти 500 
км; която в най-дълбокия си 
участък, южно от връх Нам-
чабарва, има средна дълбо-
чина от около 5000 метра.

Преди 50-те години на 
миналия век Тибет не е 
имал модерна индустрия. 
Имало е малки занаятчий-
ски центрове, индивидуал-
но или колективно прите-
жавани, които произвеж-
дали картини на свитъци, 
метални изображения, дър-
вени блокове и религиозни 
изображения. 

За тези занаяти лаг-шес-
па (занаятчиите) е трябвало 
да бъдат добре запознати с 
литературата и математика-
та. Имало е също тъкачи на 
килими, кожари, грънчари, 
златари и сребърници, дър-
воделци, шивачи и произво-
дители на ароматни пръчи-
ци. Тъй като правителство-
то награждавало отличили-
те се майстори, изкуствата 
и занаятите в Тибет са се 
развивали добре и са запа-
зени до днес.

Първите стъпки към 
промишлено развитие за-
почват през 1952 г., когато в 
столицата Лхаса е открита 
фабрика за железни и дър-
вени изделия. Това е послед-
вано от работилница за ре-
монт на автомобили през 
1957 г. и кожарска фабри-
ка през 1958 г. Модерните 
индустрии започват да се 

появяват в началото на 80-те  
години. Първоначално се 
набляга на предприятията 

Дворецът Потала

Дворецът Юнгбулакан

Свещеното езеро 
Манасаровар

Храмът Джоканг
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Музеите отново 
печелят интереса  
на младите хора

Коя панда е най на сърце на китайците

собено ценени са 
известните му-
зеи като „Сан-
синдуей“, Заб-
ранения град в 
Пекин и Истори- 

ческия музей на провинция 
Шънси, които често са пъл-
ни с посетители. Трудно е 
да се резервират билети за 
тях и пред входа им винаги 
има дълга опашка. Съще-
временно по-малките му-
зей, като Филмовия музей 
на Чанчун, Музея на авто-
мобилите в Шанхай и Му-
зея на порцелана в Дзин-
дъджън, стават все по-по-
пулярни сред младите хора.

Според данни на Дър-
жавната администрация 
за културните реликви през 
почивните дни за 1 май по-
вече от 50 млн. души са 
посетили над 6000 музея 
в страната. Голям онлайн 
туристически уебсайт съоб-
щава, че резервациите през 
първите два почивни дни са 

сички истински 
звезди имат свои 
верни фенове и 
тези в животин-
ското царство – 
гигантските пан-

ди – не са изключение.
На 3 април пандата Фу-

бао се върна от Южна Ко-
рея в Центъра за опазване 
и изследване на гигантски-
те панди в провинция Съчу-
ан. Преди месец, в послед-
ния ден от появата на Фу-
бао пред местна публика, 
хиляди южнокорейци оти-
доха да се сбогуват с нея.

Това е само един пример 
за интереса, който предиз-
викват пандите, където и да 
се появят и който ги прави 
истински звезди с много-
бройни почитатели и нести-
хваща популярност. Повече-
то от феновете имат свои-
те любими панди и следят 
всяка тяхна стъпка. В мо-
мента общият брой на або-
натите на 10-те най-попу-
лярни канала, свързани с 
панди в социалната мрежа 
„Уейбо“, е около 3,75 мили-
она, а каналът iPanda, пуб-
ликуващ клипове от ка-
мери за видеонаблюдение, 
има повече от 11,75 милиона 

последователи, като средна-
та гледаемост на едно ви-
део в него е над 1 милион.  

Към края на 2022 г. в Ки-
тай е имало 698 гигантски 
панди, живеещи в зоологи-
чески градини и специални 
центрове. За почитателите 
им всяка панда е уникал-
на и има различен характер. 
Разпознаването на лицето е 
основно умение. Опитните 
наблюдатели могат не са-
мо да разпозная пандите по 
формата на тялото, ушите 
и други особености, но и ги 

познават дори когато са в 
гръб. Те знаят техния тем-
перамент, хранителни пред-
почитания и родословното 
дърво. Въпреки това, кога-
то стане въпрос за най-го-
лямата звезда сред панди-
те, всеки почитател на тези 
животни има свое мнение.

Според класация на 
„Уейбо“, най-популярната 
панда в момента е Мън-
лан, която живее в Пекин-
ския зоопарк. След нея се 
нарежда Хъхуа, а на трето 
място е завърналата се от 

Южна Корея Фубао.
Много млади хора се 

грижат за пандите като де-
ца и се отнасят към тях ка-
то към идоли. Анализ на 
големи данни на „ТикТок“ 
показват, че най-запалени-
те почитатели на пандите 
са обикновено младите хо-
ра на възраст 24 – 30 годи-
ни, като по-голямата част 
от тях са жени.

Също както феновете на 
звездите от света на музи-
ката и киното преследват 
своите идоли, така правят 
и почитателите на панди-
те. Според едно проучва-
не половината от техните 
фенове са търсили инфор-
мация и са гледали преда-
вания на живо в „Уейбо“, 
а 30% са се регистрирали 
в страниците на зоопарко-
ве, участвали са в създава-
нето на съдържание и са 
провеждали онлайн кам-
пании, свързани с любими-
те им панди. А най-верни-
те фенове не пропускат да 
посетят любимците си на 
място в зоопарка, когато 
те имат рожден ден.

Сири от Ханджоу е за-
клет фен на пандата Дзи-
сяо. След дипломирането 

си миналия юни, докато се 
чудела къде да си намери 
работа, тя решава да посе-
ти любимото си животно за 
рождения му ден и участва 
в истински празник. На са-
мия ден фен клубът на Дзи-
сяо обкичва висящия мост 
до жилището на пандата с 
нейни снимки през годи-
ните, наоколо има сергии 
с лакомства, които разда-
ват на хората, дошли да се 
включат в празника.

Почитателите на панди-
те са най-загрижени за усло-
вията им на живот и често 
споделят в социалните мре-
жи мисли за тяхната хра-
на, играчки или жилища. 
Здравето им също е от го-
лямо значение за хората, ка-
то най-споменаваният тер-
мин са акарите по очите. 
Феновете се интересуват и 
от начина, по който тяхна-
та панда общува с другите, 
например дали служители-
те, които се грижат за тях, 
своевременно прекратяват 
буйно поведение и дали се 
отнасят различно към тях. 
Ако има проблем, те могат 
да инициират и жалби, за 
да защитят правата на жи-
вотните.

О

В

младите потребители, защо-
то те съчетават красотата 
на класическото и модер-
ното време. Така културни-
те продукти стесняват дис-
танцията между музеите и 
публиката.

Сега музеят не е само 
място, където се опазват 
културните реликви, а съ-
що така е комплекс, който 
съчетава отдих и развлече-
ния, научнопопулярно обра-
зование и културно наслед-
ство. Той не само помага за 
обогатяване на живота ни, 
но и носи повече възмож-
ности за местното развитие. 
Чрез новаторски начини за 
опазване и използване на 
местните музеи ще се на-
карат повече хора да вля-
зат в тях и да усетят нова-
та жизненост на традицион-
ната култура в настоящето 
и в бъдещето.

нараснали с 400%. Огромна-
та популярност на музеите 
показва увеличеното тър-
сене на китайците за висо-
кокачествен духовен живот 
и бързото развитие на кул-
турата на ходене по музеи.

Хората все повече обичат 
да посещават музеи, защото 
искат да видят със собстве-
ните си очи истинския вид 
на културните реликви, ка-
то бронзовите изделия, те-
ракотените воини и коне и 
цветните порцелани на ди-
настия Тан, за които са че-
ли в историческите книги. 
Чрез внимателно разглеж-
дане и изучаване хората мо-
гат да придобият по-задъл-
бочено разбиране за своя-
та история, култура и худо-
жествена стойност, както и 
за произхода, формирането 
и развитието на китайска-
та цивилизация. Така се ук-
репва историческата и кул-
турна увереност на китай-
ците. В музея „Сансиндуей“ 

хората разглеждат и про-
веждат задълбочени беседи 
около реликвите от бронз, 
дърво, различните безценни 
фигури и златни маски и се 
потапят в блясъка и мисте-
рията на цивилизацията на 
древния Съчуан, докато си 
представят живота на хора-
та в горното течение на ре-
ка Яндзъ преди хиляди го-
дини. В Музея на коприната 
на град Суджоу посетители-
те могат да почувстват про-
цеса на тъкане на коприната 
чрез мобилно приложение 
и по този начин да разберат 
красотата и мъдрост на това 
традиционно умение. В Му-
зея на порцелана има уни-
кална визуална технология 
с изкуствен интелект, коя-
то помага да се видят пре-
красните изделия от порце-
лан и да се почувства кра-
сотата на изкуството.

В днешния забързан живот музеите 
играят все по-важна роля и са важни 
места за почивка, забавление, проучвания 
и изследвания за много хора. Независимо 
дали става дума за пътуване през уикенда 
или за ваканция, все повече и повече хора 
включват музеите в плановете си за 
пътуване. 

Музеите в страната също 
предприемат и редица ак-
тивни мерки за привлича-
не на вниманието на мла-
дите хора. В момента 90% 
от над 6000-те музея в стра-
ната са безплатни за посе-
тителите, част от тях удъл-
жават работното си време, 
а други увеличават броя на 
резервациите. Музеите съ-
що така организират излож-
би в планински райони, да-
лечни села и училища, за 
да разпространяват култу-
рата в местата с по-скром-
ни ресурси. Все повече и 
повече музеи използват усъ-
вършенствана визуална тех-
нология и прекрасни теа-
трални представления, за 
да направят посещението 
по-интересно. В същото вре-
ме безкраен поток от кул-
турни и творчески продукти 
са популярни сред много от 
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ЗдРАвЕ

Китайската медицина съветва: масажирайте 
ръцете си, за да подобрите своето здраве

Ч
овешката ръка е събудила 
интереса на хората още в 
дълбока древност. В Ки-
тай открили, че дланта и 
всеки един от пръстите 
на ръката са тясно свър-

зани с вътрешните органи и сис-
теми. Според традиционната ки-
тайска медицина една част от ме-
ридианите завършват или започват 
на пръстите на ръката. Ако при ма-
сажа на някой от пръстите, особе-
но в основата на нокътя се появи 
болка, това означава, че вероятно 
имате проблем с съответния ор-
ган, който е свързан с тази точка.

1. Болка в палеца 
Ако при натиск ви заболи, вероят- 

но имате проблеми с дихателна-
та система. Тук се намира точка-
та Шаошан, която е пряко свърза-
на с белите дробове, затова е бо-
лезнена при хората, които имат за-
болявания, свързани с тях. 

Масажът на точката Шаошан 
лекува кашлица, висока темпера-
тура, загуба на съзнание, възпале-
но гърло.

2. Болка в показалеца 
На показалеца се намира аку-

пунктурна точка, която е свърза-
на с дебелото черво. Това е точка-
та Шанян. Тя се намира в основа-
та на нокътя и е особено болезнена 
при тези, които страдат от запек. 

Въздействието върху точката 
Шанян възстановява потока на 
енергията в меридиана на дебело-
то черво, регулира функцията на 
стомашно-чревния тракт, ускоря-
ва метаболизма.

3. Болка в средния пръст 
На върха на средния пръст точ-

но в средата се намира точката 
Джунчун, която е свързана с пери-
карда. Тя е болезнена, когато има-
те проблеми със сърцето.

Масажът в Джунчун помага при 
загуба на съзнание, инсулт, главобо-
лие, болки в сърцето, изчиства из-
лишната топлина от организма.

4. Болка в безимения пръст 
Тя вероятно се дължи на болки 

в гърлото или главата. В основата 

на нокътя се намира точката Гу-
анчун, която е разположена по ме-
ридиана на тройния нагревател. 

Масажът на точката Гуанчун 
лекува главоболие, болки в очите, 
загуба на съзнание, възпалено гърло.

5. Болка в кутрето 
Появява се, ако имате пробле-

ми със сърцето или тънките черва. 
Точката Шаочун се намира в осно-
вата на нокътя от вътрешната му 
страна (откъм безименния пръст) 
и е свързана със сърцето, докато 

итайската феде-
рация на хората 
с увреждания и 
една от водещи-
те компании в 
сферата на тех-

нологиите за изкуствен 
интелект iFlytek подписаха 
споразумение за създаване-
то на съвместна лаборато-
рия за разработка на техно-
логии, подпомагащи хората 
с увреждания. 

Сътрудничеството ще 
бъде развивано в Хъфей, 
административния център 
на провинция Анхуей.

Лабораторията ще се фо-
кусира върху разработката 

на компоненти за взаимо- 
действие човек – компютър 

и интелигентни рехабилита- 
ционни помощни устрой-
ства. Тя ще провежда мно-
гокатегорийни изследвания 
за интелигентна помощ и 
ще изгражда сценарии за 
приложения, насочени към 
специфичните нужди на хо-
рата с увреждания.

„Науката и технологии- 
те са важна подкрепа за 
създаването на по-добър 
живот за хората с увреж-
дания и за насърчаване на 
качественото развитие на 
каузата“, каза Джоу Чан- 
куей, председател на Борда 

на изпълнителните дирек-
тори на Китайската федера-
ция на хората с увреждания.

Сътрудничеството меж-
ду Китайската федерация 
на хората с увреждания и   
iFlytek идва в навечерието 
на Националния ден на хо-
рата с увреждания, който 
ще бъде отбелязан тази не-
деля. Инициативата подчер-
тава ангажимента на Китай 
към интеграцията и подо-
бряването на качеството на 
живот на хората с уврежда-
ния чрез иновации и техно-
логичен напредък.

К
Водещата компания за изкуствен интелект  
iFlytek в помощ на хората с увреждания

итайският червения кръст е ин-
сталирал над 64 000 автоматични 
външни дефибрилатора (automated 
external defibrillators; AED) на клю-
чови обществени места през послед-
ните години. Официалните данни 

бяха представени на събитие за обществено-
то здраве в Лиян, провинция Дзянсу.

Външните дефибрилатори са специализи-
рани устройства, които могат да спасят живот 

при внезапен сърдечен арест. В сравнение с 
преди 3 години, броят на устройствата е уве-
личен почти 6 пъти – през май 2021 г. те са 
били едва 11 000.

В допълнение към това на събитието в Ли-
ян, Мао Кун‘ан от Националната здравна ко-
мисия обяви, че Министерството на образо-
ванието е определило над 1200 пилотни учи-
лища за обучение по първа помощ. 

Той подчерта, че ще бъдат инсталирани 

повече AED в гъстонаселени райони, като 
летища, жп гари, училища и туристически 
атракции. Тази инициатива е част от по-ши-
рока стратегия за подобряване на здравната 
профилактика в страната.

К
Увеличават се дефибрилаторите  
в обществените пространства

от другата страна се намира точ-
ката Шаодзъ, която има връзка с 
тънките черва.

Масажът в точката Шаочун по-
мага при сърцебиене, болки в сърце-
то и гърдите, загуба на съзнание.

Масажът в точката Шаодзъ 
помага при главоболие, възпаление 
на сливиците, мастит.

Освен около ноктите, масажът 
на целите пръсти също помага да 
възстановите здравето.
1. Масажът на палеца облекчава: 
болести на сърцето, атопичен дер-
матит, косопад, болки в гърлото.

2. Масажът на показалеца 
облекчава: 

запек, лош апетит, болки в стома-
ха, хроничен гастрит.

3. Масажът на средния  
пръст облекчава: 

заболявания на черния дроб, умо-
ра, шум в ушите, виене на свят.

4. Масажът на безимения  
пръст облекчава: 

настинка, болки в гърлото, главо-
болие, често уриниране, прекале-
но изпотяване, усещане за студ в 
долната част н корема.
5. Масажът на кутрето облекчава: 
болките в раменете и кръста, про-
блеми с менструалния цикъл, визу-
ална умора (астенопия), наднорме-
но тегло, проблеми със съня.

Ако усетите болка в някоя от го-
репосочените области, масажирай-
те я всеки ден по 1 – 2 пъти в про-
дължение на 3 минути.
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Символите на богатството и енергията, 
която всеки предмет носи 

Китай символите 
на богатството са 
много. Местните 
вярват, че всеки 
предмет носи оп-
ределена енергия 

и поставянето на статует-
ки и фигурки с определен 
образ може да донесат бо-
гатство, любов, здраве, бла-
годенствие и дори брак на 
своя притежател. 

За да бъдат ефективни 
символите на богатство, са 
важни вътрешното убежде-
ние на притежателите им 
за успех и позитивното ми-
слене. Чак след това може 
да бъде стимулирана пози-
тивна енергия в тази посо-
ка чрез символите. Южният  
сектор на дома ви е този, 
който се свързва с богат-
ство и материално изоби-
лие. Елементът Метал е си-
ноним на злато и сребро, 
както и най-чистият сим-
вол на богатство. 

Богът на богатството –  
Цай Шън Йе

В китайската митология 
Цай Шън Йе е Бог на бо-
гатството. Той е изобразя-
ван като страшен старец, 
облечен в мантия с изобра-
жения на дракон, който се-
ди върху тигър. Около не-
го са разпръснати монети 
и златни късове. Цай Шън 
Йе е покровител на тези, 
които се занимават с биз-
нес, хазарт или просто меч-
таят за пари. 

Статуетката му се поста-
вя срещу входната врата, за 
да привлече парите. Освен 
това се смята, че в добри 
времена фигурката на този 
китайски бог носи благоден-
ствие, а в лоши – защита-
ва семейството от бедност.

В

Трикраката жаба – 
финансова стабилност  

Трикраката жаба е един 
от най-почитаните символи 
в китайското учение. Изо-
бразяват я с три крака, стъ-
пила върху купчина моне-
ти и непрекъснато държи 
една в устата си. Смята се, 
че носи богатство и финан-
сова стабилност. Неслучай-
но я наричат също жаба на 
парите.

Повечето китайци имат 

статуетка с това чудновато 
животно в дома си. Най-
добре е да се постави на 
бюрото в офиса или ако е 
в апартамента – трябва да 
е в югоизточната част, тъй 
като според фъншуй имен-
но там се активират финан-
совите потоци.

Всички знаем поверие-
то, че чантата и портмоне-
то ни не бива да бъдат сла-
гани на пода. Същото важи  

с пълна сила и за жабата. 
Фигурка на трикраката жа-
ба не трябва да се слага на 
земята, а винаги да стои на 
високо място в дома или на 
работното място. Тъй като, 
ако е на ниско, няма да до-
веде до никакви положител-
ни резултати. И още по-ло-
шо – вместо приходи може 
да причини загуби. Китай-
ците я поставят в коридор 
или на входа на офиса. Цел-
та е да привлича финанси-
те, а ако се постави срещу 

вратата – ще ги отблъсне. 
Другото важно условие за 
получаването на благоден-
ствие е в помещението да 
няма огледала.

 Любопитен факт е и то-
ва, че колкото по-скъпа е 
фигурката на трикраката 
жаба, толкова по-добре е за 
притежателя й. Китайците 
вярват в това, че ако вла-
гаш повече пари, ще полу-
чиш по-голям просперитет. 

Символът на жабата е 
толкова популярен, че да-
же в България се продават 
много разновидности – мал-
ки, големи, от пластмаса, от 
месинг или дори от крис-
тал. Фъншуй специалисти-
те учат, че колкото по-кра-
сива и по-скъпа жаба си ку-
пите, толкова по-големи са 
шансовете да привлечете бо-
гатство. 

Този принцип действи-
телно важи и при покуп-
ката на портмоне – колко-
то по-скъпо е и носите ли 

пъти, мислейки за резулта-
та, то ще ви се случи.

Смеещият се Буда обик-
новено носи в ръката си 
кюлчета,  монети,  златни 
съдове или кратунката на 
здравето и дълголетието Ху 
Лу и торба на гърба, пълна 
с подаръци и съкровища. 

Лицето му е овално с широ-
ка усмивка, символ на щас-
тие и удовлетвореност. Изо-
бражението му има за цел 
да кара притежателя му да 
е винаги засмян.

Практически може да 
бъде поставен навсякъде 
като мощен генератор на 
щастие и се смята, че ще 
доведе до повече възмож-
ности във всички сфери на 
живота. 

Китайски монети  
И дзин

Автентичните китайски 
монети И дзин са кръгли, 
с квадратна дупка в среда-
та. Те символизират съюза 
на Небето и Земята. Нани-
зани на червена панделка 
и поставени сред работни 
книжа, счетоводни отчети 
или в джоб, осигуряват до-
бри приходи.

Монетите И дзин също 
така се ползват за предска-
занията и това е описано 
в Книга на промените. То-
ва е древнокитайска кла-
сическа литература, която 
описва определен начин на 
живот и представлява един 
от първите опити на циви-
лизования човек да открие 
своето място в света, пъ-
тя и смисъла на живота си. 

Книгата трябва да се 
прочете, за да се разбере 
нейното учение. Методът 
за предсказване включва 
хвърляне на монети, стъб-
ла от бял равнец или камъ-
чета, за да се сътвори ед-
на от 64-те основни фор-
ми, наречени хексаграми 
(всяка — получена от 6 ли-
нии, прекъснати или непре-
къснати). Те се свързват с 
разнообразие от отговори, 
за да паснат на уникални-
те качества на този, който 
задава въпросите.

Мъдростта на книгата на 
промените предлага верни и 
уравновесени отговори при 

всякакви ситуации. Сравни-
телно много малко хора в 
съвременния западен свят 
използват И дзин за лични 
предсказания, въпреки че 
в Китай тази книга се из-
ползва преди бизнес сделки 
или преди вземане на важ- 
ни лични решения. 

винаги в него пари, така 
ще си подсигурите добри 
приходи. 

Вярва се, че най-силно 
действие има кристалната 
жаба, защото носи не само 
материално богатство, но и 
духовно. Китайците обаче 
са максималисти – те твър-
дят, че всеки трябва да има 
в дома си по девет трикраки 
жаби, за да може един чо-
век да бъде спокоен за фи-
нансовото си състояние за 
години напред.

Смеещият се Буда – 
спокоен живот

Сред най-разпростране-
ните символи на пари в Ки-
тай е т. нар. Смеещ се Бу-
да или наричан също Бо-
гатия Буда.  Той бил извес-
тен със своя весел нрав и 
че носел необикновен къс-
мет на околните. Обикно-
вено се изобразява като ни-
сък Буда с голям корем. 
Притежанието на тази ста-
туетка носи на собствени-
ка си  изобилие и спокоен 
живот. Китайската тради-
ция твърди, че ако силно 
искате нещо и сте започ-
нали да се трудите за не-
го, е достатъчно да потър-
кате коремчето на Буда 300 
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Културният туризъм  –  
път на приятелството

а 17 май в Ки-
тайския култу-
рен център в Со-
фия бе открита 
изложба за нема-
териалното кул- 

турно наследство на ки-
тайската провинция Хай-
нан под надслов „Нематери-
алното културно наследство 
на Хайнан, Китай“. Прове-
де се и конференция за на-
сърчаване на културния ту-
ризъм в провинция Хайнан. 

Събитието беше органи-
зирано съвместно от Депар-
тамента по туризъм, култу-
ра, радио, телевизия и спорт 
на провинция Хайнан и Ки-
тайския културен център в 
София. На него присъства-
ха г-жа Уан Мин, времен-
но управляващ Китайското 
посолство в България, г-жа 
Фу Цайсян, заместник-ди-
ректор на Постоянния 

Н

като най-южната провин-
ция в страната и вторият 
по големина остров в Ки-
тай, привлича огромен брой 
местни и чуждестранни ту-
ристи с богатите си турис-
тически ресурси, отличния 
въздух и уникалната си тро-
пическа природа. Туристите 
от 59-те държави, включи-
телно и България, пътува-
щи до Хайнан с обикнове-
ни паспорти, ще бъдат по-
срещани и обслужвани от 
местни туристически аген-
ции. Те могат да влизат в 
Хайнан без визи и да ос-
тават в административна-
та зона на провинцията за 
30 дни. Директорът пока-
ни повече български при-
ятели да пътуват до Ки-
тай и да оценят очарова-
телните китайски езера и 
планини и неговата коло-
ритна и неповторима кул-
тура. Той изрази увереност, 
че това събитие ще изиграе 

Българо-китайската търгов-
ска камара г-н Уан Пудзиен 
и близо 100 гости от сфе-
рите на културата, образо-
ванието, туризма и иконо-
миката.

Делегацията от Хайнан 
представи пред домакини-
те от българската федера-
ция „Един пояс, един път”, 
Българо-китайската търгов-
ска камара, журналистите и 
гостите забележителностите 
на провинцията, основни-
те политики за изграждане 
на пристанища за свободна 
търговия, индустриалното 
развитие и някои нови ус-
ловия, въведени от 1 май 
2018 г., които благоприят-
стват цялостното развитие 
на региона. Хайнан прила-
га и безвизова политика за 
пътници от 59 държави.

Директорът на Ки-
тайския културен център в 
София г-н Хон Хай подчер-
та, че провинция Хайнан, 

Изложба за нематериалното културно наследство 
на китайската провинция Хайнан

на остров Хайнан, култур-
ните традиции и постиже-
нията в икономиката, търго-
вията, туризма, спорта, на-
уката и технологиите и др. 
Впечатляващото изпълне-
ние на български модел, об-
лечен в модерно дизайнер-
ско облекло с елементи от 
брокат, характерни за на-
родността ли, демонстрира 
разнообразния стил на бро-
ката ли и модерната жизне-
ност на традиционната кул-
тура. Българските участни-
ци изразиха задоволството 
си от това събитие. Те зая-
виха, че богатото съдържа-
ние и формат са създали 
у тях усещането, че дейст-
вително са се потопили в 
специфичната атмосфера на 
провинцията. Те вече са не-
търпеливи действително да 
посетят Хайнан за почивка 
и опознаване на неговата 

красива природа и култур-
но-исторически традиции.

Изложбата, която про-
дължи от 17 до 19 май, съче-
таваше фотоизложба с фи-
зически експонати като бро-
кат от народността ли, рез-
ба от кокосови орехи и че-
рупки, хартиени орнаменти 
от народността ли, тъкани 
от ратан и бамбук и др. Тя 
включваше демонстрация 
на 32 проекта за нематери-
ално културно наследство 
от Хайнан.

положителна роля за насър-
чаване на обмена и сътруд-
ничеството между Китай и 
България в областта на кул-
турата и туризма, за засил-
ване на взаимното разби-
рателство между двата на-
рода и за насърчаване на 
развитието на приятелски-
те отношения между две-
те страни.

По време на събитие-
то бе показан промоцио-
нален видеоклип за тури-
зма в Хайнан, който изчер-
пателно представи очарова-
телната естествена природа 

комитет на Народния кон-
грес на провинция Хайнан, 
г-н Сие Сюнфън, директор 
на работния комитет по 
външните работи на Китай 
към Постоянния комитет 
на Общокитайското събра-
ние на народните предста-
вители на провинция Хай-
нан, г-жа Джао Цюндзю-
ен, директор на отдела за 
обществена култура и от-
дела за опазване на нема-
териалното културно на-
следство към Департамен-
та по туризъм, култура, ра-
дио, телевизия и спорт на 
провинция Хайнан, дирек-
торът на Китайския култу-
рен център в София г-н Хон 
Хай, председателят на Бъл-
гарската федерация „Един 
пояс, един път“ г-н Захари 
Захариев, председателят на 
Българо-китайската асоци-
ация за културен и туристи-
чески обмен г-жа Веселина 
Ангелова, президентът на 
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„Когато летят хвърчила в небето, ще се съберем по брега на езерото  
Тай и ще четем древни стихотворения.“ „Животът ще се 
усъвършенства, когато се потопим в книгите.“ Тези слова звучат в 
групата за рецитаторско изкуство на хората с увредено зрение „Чаофан“. 
Тяхното рецитиране е топло, силно и пълно с надежда за живот.

култуРА

Ж

Т

страницата подготви  
Красимира иваНова

ивотът на хо-
рата с увреде-
но зрение се 
обогатява с 
четене. През 
2018 година е 

създадена групата за реци-
таторско изкуство от хора с 
увредено зрение „Чаофан“. 
Г-жа Дай Интин е сред пър-
вите й членове. Тя споделя: 
„Библиотеката на град Съ-
джоу често провежда меро-
приятия за хора с увреде-
но зрение и притежава усъ-
вършенствано оборудване 
за нас. Някои дори участва-
ме и в обикновените меро-
приятия заедно с други хо-
ра. Сега имаме група и мо-
жем да участваме, ако има-
ме интерес“. Миналата го-
дина Дай Интин става пси-
хологически съветник, спо-
ред нея обичта към четене-
то и опита в художествените 
мероприятия й помагат мно-
го в кариерата. „Библиоте-
ката ми предлага платфор-
ма за четене на глас, както 
и шансове да слушам дру-
гите и да разбера истинския 
живот на много хора. Това 
ми помага в работата“. Дай 
Интин се надява със своите 
знания и житейски опит и 
самата тя да започне да по-
могне на други хора с про-
блемно зрение.

Според служител в биб-
лиотеката в Съджоу повече 
от 20 години тук се провеж-
дат редица събития за хора с 
увредено зрение. Сред тях са 
събрание за четене, показва-
не на кино, групата за реци-
таторско изкуство „Чаофан“, 
подготовка на читателите, 

ри предмета от Китай са 
включени като докумен-
тално наследство в реги-
оналния регистър на Ази-
атско-тихоокеанския ре-
гион на програмата на 

ЮНЕСКО „Паметта на света“, съ-
общи Националната архивна адми-
нистрация на Китай.

Изброените елементи включват 
архиви, свързани с традиционните 
чайни в Чънду, административния 
център на югозападната китайска 
провинция Съчуан, генеалогични за-
писи на общностите на Хуейджоу в 

източната китайска провинция Ан-
хуей и печатни блокове, съхранявани 
в печатницата Dege Sutra в Съчуан.

Решението е одобрено на 10-ото 
Общо събрание на комитета на Па-
метта на света за Азия и Тихия оке-
ан, свикано в Улан Батор, Монголия.

Колекцията от документи, оп-
исващи пиенето на чай в Чънду, се 
състои от 6345 елемента и е от пе-
риода от 1903 до 1949 г. В нея има ръ-
кописи, бизнес документи и снимки.

Генеалогичните архиви на Ху-
ейджоу се състоят от 2235 файла, 
разпределени в 427 тома, докумен- 

Библиотеки помагат на групите  
с увредено зрение да четат

3 нови китайски обекта 
са вписани в регионалния 
регистър на ЮНЕСКО 
„Паметта на света“

дом на звуците и др. Про-
ведени са и над 1000 меро-
приятия, в които са взели 
участие около 70 000 души 
с увредено зрение, които са 
усвоили знания, наслажда-
вайки се на живота и уве-
личавайки своите квалифи-
кации.

Четенето е прозорец за 
групата с увредено зрение 
да опознае света, а библи-
отеката е ключът към този 
прозорец.

Няколко години Нацио-
налната библиотека продъл-
жително работи за осигу-
ряване на правото на че-
тене и услуги за културата 
на хората с увредено зре-
ние. Според зам.-директора 
Уей Чун Националната биб-
лиотека сътрудничи с пуб-
лични библиотеки в цяла-
та страна, федерациите на 

хората с увреждания, обра-
зователните институции и 
обществените организации, 
заедно провежда дейности 
за разпространение на че-
тене сред хората с уврежда-
ния. Посетени са училища 
и болници за хора с увре-
дено зрение, разговаряно е 
с тях, за да бъдат прилече-
ни на те за читатели.

В Националната библи-
отека има зона за услуги за 
читатели с увредено зрение, 
оборудване и ресурси за тях. 
Тук има усилвател за чете-
не и компютри със софту-
ер за четене. „Използваме 
изключителни технологии 
за услуги за четене на хора 
с увредено зрение. Органи-
зираме срещи със специа-
листи, за да подобрим пре-
живяванията с четенето“, 
споделя Уей Чун.

доброволците по различни 
въпроси за Кула Хуанхъ. С 
нашите услуги те могат да 
разберат по-добра околната 
среда. Един читател каза, 
че не само може да „види“ 
забележителностите, но и 
да почувства топлина и ис-
креност“, споделя Хъ Мин, 
зам.-директор на библиоте-
ката на провинция Хубей.

В няколко района се 
формира механизъм за ко-
ординация за услуги за хо-
ра с увредено зрение и спе-
циална система за проду-
ктите. Библиотеката на про-
винция Юннан си сътруд-
ничи с местните библиоте-
ки и асоциации на хората с 
увредено зрение, за да бъдат 
обслужени повече нуждае-
щи се в окръзите и общно-
стите. Библиотеката на град 
Дзясин, провинция Дзъдзян, 
предлага услуги за „слуша-
не на книги“, защитава ав-
торското право и притежа-
ва качествени аудио кни-
ги. Също така се регули-
рат функциите за читате-
ли от различни възрасти, 
за да ги улесняват в еже-
дневния живот.

„Основата за четене на 
хора с увредено зрение е 
предлагането на култур-
ни услуги спрямо техните 
нужди, за да могат да имат 
справедливо участие в об-
ществения живот“. Дирек-
торът на Китайската брай-
лова библиотека Джу Дзюн 
смята, че положените ня-
колко години усилията за 
четене на хора с увредено 
зрение, са постигнали поло-
жителен ефект. Усъвършен-
ствана е системата за оси-
гуряване на културни пра-
ва на персонала, обогате-
ни са услугите за хората с 
различни таланти, въвеж-
дат се иновации. Това по-
мага да се разшири обхва-
тът на читателите. 

тиращи генеалогичната култура, 
която обхваща почти хилядолетие.

Построена през 1729 г., печатни-
цата Dege Sutra съхранява в добро 
състояние 325 520 печатни предме-
ти с дърворезба, съдържащи значи-
ми тибетски класики, датиращи от 
XI век. По-голямата част от блоко-
вете са издълбани между XVIII и 
средата на XX век.

Към днешна дата Китай има 17 
обекта на документалното наслед-
ство в регионалния регистър за Азия 
и Тихия океан. ЮНЕСКО старти-
ра „Паметта на света“ през 1992 г. 
с намерението да защити докумен-
талното наследство в световен ма-
щаб и да повиши осведомеността 
за неговото значение.

Доброволците с профе- 
сионални знания са изклю-
чително важни за разпрос-
транението на четенето сред 
хората с увредено зрение.

В библиотеката на про-
винция Хубей има една 

група доброволци за чете-
не за хора с увредено зрение. 
Доброволците са работни-
ците в библиотеката и хора 
от обществото. Библиотека-
та си сътрудничи с Федера-
цията на хората с уврежда-
ния в провинция Хубей и 
местните медии, за да раз-
пространяват четенето сред 
хора с увредено зрение. 

Същевременно е открит 
курс за различни дейности 
за тях, организират се състе-
зания за четене, гледане на 
филми, общуване между чи-
тателите с увредено зрение. 
Миналата година библио-
теката е организирала ту-
ристическо мероприятие и 
е водила читателите с увре-
дено зрение от цялата стра-
на в Кула Хуанхъ – известна 
забележителност в провин-
цията. „Читателите питаха 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

риключилите на- 
скоро олимпий- 
ски квалифика-
ционни серии 
(OQS) в Шан- 
хай заслужават 

пълна похвала, каза пре-
зидентът на Международ-
ния олимпийски комитет 
(МОК) Томас Бах пред ки-
тайското ангоезично изда-
ние Global Times след края 
на предварителните със-
тезания за предстоящата 
през юли Лятна олимпи-
ада в Париж.

МОК е много щастлив и 
доволен от изключителна-
та организация на състеза-
нията в Шанхай, подчерта 
Бах. Той посочи, че е оце-
нил организацията като „10 
от 10“ и в това според него 
не може да има съмнение. 

Започвайки на 16 май, 
четиридневните квалифи-
кации, проведени на ембле-
матичния бряг на река Ху-
анпу в Шанхай, събраха 464 
най-добри световни спорти-
сти в Freestyle BMX, брей-
кинг, скейтборд и спортно 
катерене. 

Freestyle BMX е вело-
сипедно мотокрос каска-
дьорско каране на BMX 
велосипеди. Това е екстре-
мен спорт, който се състои 
от пет дисциплини: улица, 
парк, планински местности, 
пътеки и равни терени.

Международният олим-
пийски комитет одобри 
включването на брейкин-
га (наричан още брейк и 
брейкденсинг) в програма-
та за Игрите в Париж през 
2024 г. по предложение на 
Париж.

Състезателите на то-
зи спорт се състезаваха 
за над 150 квоти за пред-
стоящите Летни олимпий-
ски игри. Това беше първо-
то по рода си състезание, 
което бе и краен квалифи-
кационен етап за четири-
те спорта. Избирането на 
Китай и мегаполиса Шан-
хай за домакин на светов-
ния дебют на OQS не бе-
ше съвпадение, каза Бах, 
възхвалявайки Китай като 

П

Томас Бах: Проведените квалификации 
в Шанхай за квоти за Олимпиадата  
в Париж заслужават пълна похвала

„много надежден органи-
затор”. Шанхай е място на 
иновации и откритост и хо-
рата в града са доста запа-
лени по спорта, добави Бах. 
Китай и Шанхай отново по-
ставиха еталон за организи-
ране на олимпийски проя-
ви и пикови спортни съби-
тия, заяви накрая той.

Общо 28 китайски атле-
ти се състезаваха със спор-
тисти от много страни на 
OQS в Шанхай. Отборът на 
Китай победи на финала на 
велосипедния BMX свобо-
ден стил за жени и спече-
ли медали в няколко спор-
та, включително скоростно 
катерене. Томас Бах, кой-
то гледа това състезание, 
бе впечатлен от отличното 
представяне на китайските 
състезателки. 

„Преди около пет годи-
ни почти нямаше китайски 
спортисти в тези нови спор-
тове, спомня си той. В рам-
ките на тези няколко годи-
ни виждате редица спорти-
сти, чиито изяви тук се ут-
върждават не само с участи-
ето си, но и като претенден-
ти и потенциални носители 
на медали. Това е неверо-
ятно развитие в спорта, по-
стигнато от Китай в кратки 
срокове, изтъкна Бах.
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Състезанията в четирите 
спорта, в които се бориха 
състезателите, се смятат за 
динамични модерни спорто-
ве, които се практикуват на 
градските улици и са мно-
го популярни сред младите 
хора. В Шанхай мъжете и 
жените атлети бяха разде-
лени по еднакъв брой със-
тезатели.

Като ключов проект в 
рамките на Олимпийския 
дневен ред 2020+5, OQS е 

резултат от реформите на 
Олимпийския дневен ред, 
които насърчават спорта да 
бъде по-градски, по-младеж-
ки, приобщаващ, устойчив 
и гарантиращ равенството 
между половете. Същевре-
менно нови спортове при-
вличат и широка младеж-
ка публика, която силно се 
интересува от тях. Имен-
но затова те бяха включе-
ни в олимпийската програ-
ма, обясни Бах.

Олимпийските квалифи-
кационни серии използват 
точкова система, предназна-
чена да определи кои спор-
тисти ще си осигурят кво-
ти. Спортистите в четирите 
спорта получиха OQS точ-
ките, като се състезаваха в 
Шанхай, а през юни ще се 

състезават Будапеща.
Състезателите в BMX 

свободен стил, спортно ка-
терене и брейкинг ще се бо-
рят за максимум 50 точки 
на всяко от състезанията 
в Шанхай и Будапеща. За 
скейтборд точковата систе-
ма е разделена на три части: 
резултати от предишни със-
тезания, резултати от OQS 
в Шанхай и Будапеща.

МОК е много щастлив и доволен от изключителната 
организация на състезанията в Шанхай, подчерта президентът 

на Международния олимпийски комитет Томас Бах 

Трите най-добри китайки в BMX свободен стил при жените  
Сун Събей (в средата), Сун Дзяци (вляво) и Дън Яуън,  

позират на подиума по време на Олимпийските 
квалификационни серии в Шанхай
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К
итайското Ми-
нистерство на 
човешките ре-
сурси и соци-
алното осигуря-
ване публикува 

списък с 19 нови професии. 
Някои от по-интересните 
сред тях са водещ на он-
лайн предавания, специа-
лист по прилагане на ге-
неративна AI система, ин-
женер по планиране и опе-
рации на културни и кре-
ативни продукти, админи-
стратор на интелигентни 

производствени системи и 
техник по биоинженерство.

Основна цел на призна-
ването на тези професии е 
засилването на чувството 
за принадлежност на ра-
ботниците и осигуряване-
то на свързани ползи от на-
ционалната политика.

През октомври 2023 г. 
министерството получи 
над 430 предложения за 
нови професии, главно в 
бизнес услугите, производ-
ството и информационни-
те технологии.

В Китай бе  
публикуван списък  
с 19 нови професии

Н
а 22 май в Шън-
джън се прове-
де „Тържество 
на изкуствения 
интелект в Ки-
тай 2024“. 

Събитието бе органи-
зирано от Китайската ме-
дийна група, Управление-
то на ЦК на ККП по въ-
просите на киберпростран-
ството и властите на про-
винция Гуандун. 

В него участва зам.-ди-
ректорът на Отдела за пуб-
личност при ЦК на ККП 
и директор на КМГ Шън 
Хайсьон.

През последните години 
Китайската медийна група 
въвежда активно изкустве-
ния интелект в своята ра-
бота и продукции. „Търже-
ство на изкуствения инте-
лект в Китай 2024“ показ-
ва нейните постижения в 
тази сфера.

Изобретяването на из-
куствения интелект е също 
толкова важно, колкото из-
обретяването на вестници, 
радио, кино, телевизия и 
интернет, а науката и тех-
нологиите, съчетани с кул-
турата, водят до бързия на-
предък на човечеството.

В Шънджън се 
проведе „Тържество 
на изкуствения 
интелект 2024“

К
итайски изсле-
дователи откри-
ха нов вид риба 
без очи в подзем-
на пещерна река 
в югозападната 

китайска провинция Гуей-
джоу, съобщава „Синхуа“.

В статия, публикувана в 
международното списание 
Zoosystematics and Evolution, 
Sinocyclocheilus Гуейян е оп-
исана като розова риба, 
която принадлежи към ро-
да Sinocyclocheilus. Наречен 
е на град Гуейян, админи-
стративния център на про-
винция Гуейджоу, където 
видът е видян за първи път 
през 2019 г.

„Рибата е сляпа с деге-
нерирали очи в черни пет-
на. Това вероятно е резултат 
от тъмната среда на место-
обитанието й. 

Рибата живее в подзем-
на река, разположена в кар-
стова пещера“, казва Джоу 

Дзядзюн, съавтор на ста-
тията.

Видът има изключител-
но малка популация, реги-
стрирани са само 25 инди-
вида. Последните проучва-
ния показват по-нататъшен 
спад в техния брой, казва 
първооткривателят на ри-
бата Чън Гуанюен.

Изследователите преду-
преждават, че новият вид 
риба е изложена на висок 
риск от изчезване поради 
замърсяване и инвазивни 
видове раци, застрашаващи 
местообитание й. Те под-
чертават, че е необходимо 
да се предприемат незабав-
ни мерки за защитата й.

Откриха нов вид сляпа риба  
в подземна река в Гуейджоу

кАлЕйдоСкоп

„Хладно лято“ за децата в Пекин
В детската градина към Националното училище в район „Мънтоугоу“, град Пекин, се проведе 
събитие „Хладно лято“ и децата си играха в басейните в горещите дни.

Китайското 
изложение за цветя и 
градинарство  в Пекин 
На 24 май 2024 г. в 
Пекин се проведе 
26-ото издание на 
Китайското изложение 
за цветя и градинарство. 
Събитието, разположено 
на внушителните 50 000 
квадратни метра, събра 
над 700 изложители от 
повече от 20 страни и 
региони. Изложението 
включваше над 500 
нови сорта цветя 
представени за първи 
път. С енергията на 
започващото лято и 
магията на цветята, 
изложението беше 
истински празник за 
сетивата и вдъхновение 
за всички любители на 
градинарството.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа


